

英語教學文學碩士學位課程

Master of Arts (M.A.) Degree Programme in English Language Teaching

課程總監 Programme Director : 曾偉宗教授 Prof. TSANG Wai Chung Arthur

本課程旨在讓香港的英語教師在教學上有更好的準備，不單切合所有有志提升專業知識的英語教師之進修需要，亦適合未有英語學科知識的教師修讀。

本課程的特色包括以語言運用、語言教學、當代英文口語及書面語的結構，以及英語在香港的角色為題，從語言文化及社會學的角度，審視當今英語語文系統的研究方法和理論。本課程亦探究第二語言教學的理論，考察第二語言教學的現今路向與方法，以及這些理論在香港英語教學上的實際應用。本課程提供不同類型的英語學科知識科目及教學法科目，以滿足英語教師的學術和專業需要。

The aim of this programme is to strengthen the professional competence of practising English language teachers in Hong Kong. Whilst the programme is designed for English language teachers who want to enhance their professional knowledge of second language teaching, it is also suitable for teachers who do not have a subject knowledge background in English language.

The salient features of the programme include an examination of current approaches to and theories of the systems of English through investigation of the cultural and sociological dimensions of the language in terms of language use, language learning and teaching, the structure of contemporary spoken and written English, as well as the roles of English in Hong Kong. The programme also examines theories of second language learning and teaching, and considers current approaches and methods in second language teaching together with their application to English language teaching in Hong Kong. The programme provides a series of subject knowledge courses and pedagogically-oriented courses to meet the academic and professional needs of English language teachers.

I. 修讀辦法 Study Scheme

(1) 修課要求

學生須按照課程要求完成 24 學分，方可畢業。

(a) 適用於「未具學科知識資歷組」之學員

(i) 學生須修讀下列 5 科：

15 學分

ENLT6701-6706

(ii) 從下列科目修讀 3 科： <i>ENLT6801-6806, PEDU6111</i>	9 學分
---	------

總計： 24 學分

(b) 適用於「已具學科知識資歷組」之學員

(i) 從下列科目修讀 2 科： <i>ENLT6701-6706</i>	6 學分
--	------

(ii) 從下列科目修讀 3 至 6 科： <i>ENLT6801-6806, PEDU6111</i> 及一科由課程與教學學系開設之 教育碩士科目，詳見科目總表。	9-18 學分
--	---------

(iii) 教育研究法科目 從下列研究法科目中修讀 2 科： <i>PEDU6003-6004, 6401-6406 (每科 1.5 學分)</i>	0-3 學分
--	--------

(PEDU6404 及 6405 皆有先修科目，學生請參閱《學院手冊之學科概要》。)

(iv) 研究計劃 (6 學分) 學員可選擇完成 <i>ENLT6900*</i>	0-6 學分
--	--------

總計： 24 學分

* 學員如修讀 *ENLT6900*，則必須選修 2 門教育研究法科目。

(2) 其他要求

- (a) 學員的累積平均積點必須不少於 2.0，方可畢業。
- (b) 學員每個學期必須達到研究院的評審要求。根據學則 13.0 中“成績低劣及退學”，研究生於上一學期的累積平均績點少於 2.0，該生次學期將被列為試讀生。詳情請參閱研究院網頁：<https://www.gs.cuhk.edu.hk/>。

(3) 備註

學生可向教育學部及研究院院長申請豁免部份學分，條件如下：

- (a) 學生若持有由香港中文大學頒發的學位教師教育文憑(英語教學學科知識及教學法)，可申請豁免部份學分，並以不超過 9 學分為限。
- (b) 具備相關的英語教學進修資歷的學生可申請豁免修讀部份學科，豁免與否及豁免多少學分將視乎個別申請情況而定。

(1) Coursework Requirement

Students are required to complete a total of 24 units for graduation.

(a) Applicable to NYSKQ Group (Not Yet Subject-Knowledge Qualified)

(i) 5 courses from: <i>ENLT6701-6706</i>	15 units
(ii) 3 courses from: <i>ENLT6801-6806, PEDU6111</i>	9 units
Total:	24 units

(b) Applicable to ASKQ Group (Already Subject-Knowledge Qualified)

(i) 2 courses from: <i>ENLT6701-6706</i>	6 units
(ii) 3-6 courses from: <i>ENLT6801-6806, PEDU6111, one MEd course offered by the Department of Curriculum & Instruction. Please refer to the Course List for details.</i>	9-18 units
(iii) Courses on research methods <i>Students can opt to take 2 courses from: PEDU6003-6004, 6401-6406 (each 1.5 units)</i>	0-3 units
(There are pre-requisites for PEDU6404 & 6405. Please refer to <i>Faculty Handbook – Course Descriptions</i> for details.)	
(iv) Project in English Language and Teaching (6 units) <i>Students can opt to undertake ENLT6900*</i>	0-6 units
Total:	24 units

*Students who are admitted to *ENLT6900* must take 2 courses on research methods.

(2) Other Requirements

- (a) A student must achieve a cumulative grade point average (GPA) of at least 2.0 in order to fulfill the graduation requirement.
- (b) Students must fulfill the Term Assessment Requirement of the Graduate School. A student who obtains a cumulative grade point average (GPA) below 2.0 in the preceding term will be put on academic probation. For details, please refer to Section 13.0 “Unsatisfactory Performance and Discontinuation of Studies” of the General Regulations Governing Postgraduate Studies which can be accessed from the Graduate School Homepage: <https://www.gs.cuhk.edu.hk/>.

(3) Remarks

- (a) Subject to approval by the Graduate Division of Education and the Dean of the Graduate School, exemptions of up to a total of 9 units may be granted to holders of the Postgraduate Diploma in Education (Subject Knowledge and Pedagogy for English Language Teaching) issued by the Chinese University of Hong Kong.

- (b) Students having relevant qualifications in the same discipline may apply for exemption from certain courses. Exemption and number of units to be exempted will be granted on a case-by-case basis.